



Referat fra møde i Tilgængelighedsrådet

26. april 2022
Side 1 af 4

Mødet blev afholdt den 25.4.2022 på Rådhuset

Deltagere: Polly Dutschke, Bente Østrup Brøgger, Dorthe Laustsen, Mogens Toustrup, Monika Mohr, Morten Pedersen og Rie Ollendorff.

Afbud: Jørgen Bak

Gæster: Jan Kim Josefsen, Trafik og Vejdrift. Jan K. Olesen, Byggeri MTM

BORGMESTERENS AFDELING

HR og Jura
Aarhus Kommune

Referat

Ad. 1. Nye mulige projekter:

Malling Botilbud.

- Tilgængelighedsrådet ønsker at bliver inddraget i projektet med 2 brugerrepræsentanter fra hhv. LEV og Autismeforeningen. Sekretariatet kontakter brugerne og giver besked til projektlederne i forhold til at igangsætte brugerinddragelsen.

Hørgårdsvej 950, 27 nye plejeboliger.

- Tilgængelighedsrådet ønsker at bliver inddraget i projektet med 2 brugerrepræsentanter. Én brugerrepræsentant fra Høreforeningen (Flemming Thisted er anbefalet, han sidder også i Ældrerådet), samt én bruger med fysisk funktionsnedsættelse. Sekretariatet kontakter brugerne og giver besked til projektlederne i forhold til at igangsætte brugerinddragelsen.

HR og Organisation

Rådhuspladsen 2
8000 Aarhus C

Direkte telefon: 9155 2244

Direkte e-mail:
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:
Rie Ollendorff

Ad. 2. Ny lovgivning byggeri.

Jan K. Olesen, Byggeri MT, deltog på mødet og fortalte dels om Byggeri's muligheder for at påse tilgængelighed med hjemmel i bygningsreglementet, og dels om skismaet mellem bevaring / kulturmiljø og tilgængelighed. Oplægget er vedlagt som bilag.

Ad. 3. Principskitser i forbindelse med anlægsprojekter

Punktet er udsat.

Ad. 4. Kommunikation internt og eksternt om rådets arbejde ift. tilgængelighed. Punktet er udsat til næste møde.

Ad. 5. Bruttoliste med ønsker til tilgængelighedsprojekter/puljemidler.

Monika Mohr fortalte at anlægsprogrammet skal indstilles til byrådet til godkendelse i begyndelsen af 2023. Der er deadline for indstilling af projekter til Teknik og Miljø primo 2023.

Det blev aftalt at Tilgængelighedsrådet på næste møde skal diskutere hvilke projekter der ønskes indstillet til anlægsprogrammet i forhold til tilgængelighed. Tilgængelighedsrådet og Teknik og Miljø kan evt. holde et møde i slutningen af 2022, hvor forslag til projekter drøftes nærmere



Listen skal indsendes til MTM inden anlægsprogrammet færdiggøres.

26. april 2022
Side 2 af 4

Der er afsat 4 millioner pr. år de næste 10 år til tilgængelighed.

Til listen blev der nævnt foreløbige og mulige ønsker:

- Tilgængelige fodgængerruter
- Færdiggørelse af tilgængelige fodgængerovergange
- El-ramper i de offentlige busser
- Tilgængelighed I Latinerkvarteret

Jan Kim Josefsen, Trafik og Vejdrift, deltog på mødet, og fortalte mere uddybende om udbudsprojektet med el-busser.

Tilgængelighedsrådet ønsker el-ramper i alle busserne. Det ønske bærer vi videre til vores møde med Steen Stavnsbo (på det ekstraordinære Tilgængelighedsrådsmøde den 18. maj).

Ad. 5. Igangværende og kommende projekter.

Der var ingen spørgsmål til punktet.

Ad. 6. Er der fundet unge medlemmer til gruppen af brugerrepræsentanter. V. Mogens Toustrup og Morten Pedersen.

Mogens har sendt en forespørgsel til SUMH (Sammenslutningen af unge med handicap) for at høre om der er frivillige brugere der har lyst til at være brugerrepræsentanter for Tilgængelighedsrådet. Mogens vender tilbage til Tilgængelighedsrådet når han har modtaget et svar.

Morten vil sende en forespørgsel til sportsforeningerne, for at høre om der er unge repræsentanter indenfor handicapområdet (under 30 år) der har lyst til at være brugerrepræsentanter. Morten henviser eventuelle brugere til DH (ved Mogens).

Rie nævner at der efterhånden er mange igangsatte projekter, og at det kan være svært at rekruttere brugere, blandt andet fordi de også skal passe et arbejde. Det er eksempelvis svært at rekruttere brugere med nedsat syn, brugere fra Autismeforeningen, På næste møde skal vi drøfte om vi mangler flere brugerrepræsentanter, og hvis ja, fra hvilke organisationer.

Monika spørger om en frivillige mobility instruktører kan bruges? Rie undersøger ved Jørgen Bak inden næste møde om han har en kontakt.

Rie fremsender 'ønskeliste' på flere brugerrepræsentanter inden næste møde.

Ad. 7. Evt.

Ad. 7.1 Handicappolitik



Tilgængelighedsrådet ønsker en orientering om status på evalueringen af Handicappolitikken.

26. april 2022
Side 3 af 4

Herunder:

- Er der en plan for hvordan der etableres tilgængelighed i Aarhus by?
- Hvordan kommer vi i mål med tilgængelighed indenfor de 4 år som handicappolitikken løber?
- Hvem har ansvaret for at søge om at blive tilgængeligheds by i 2023 som det fremgår af Handicappolitikken?

Anders Kirkedal Nielsen (sekretariatsbetjener Handicaprådet, og arbejder med Handicappolitikken) indkaldes til næste møde for en orientering.

Ad. 7.2 Tilgængeligheds by 2023

Polly indkalder Anders Kirkedal Nielsen (sekretariatsbetjener Handicaprådet, og arbejder med Handicappolitikken), Jane Kallestrup og Per Jensen for et møde, for at få afklaret hvad der er besluttet i forhold til ansøgning om at blive tilgængeligheds by i 2023. Spørgsmål som:

- Hvad var planen da man besluttede det?
- Har alle magistratsafdelinger et ansvar?
- Hvordan koordineres dette?
- Hvad skal der til for at søge om at blive Tilgængeligheds by?
- Hvad skal der gøres og søges om for at nå i mål?

Ad. 7.3 Andre typer projekter end de fysiske

Morten foreslår en bredere sammensætning af projekter som Tilgængelighedsrådet involveres i. Eksempelvis kulturprojekter, it-projekter, pas-betjening, digital tilgængelighed, store events mm.

Monika henviser til Handicappolitikken, og de opgaver der ligger her udover de fysiske i forhold til tilgængelighed.

Rie (efter mødet): Denne opgave ligger hos og skal varetages af Koordinationsgruppen. Det er Koordinationsgruppens opgave af finde projekter der er relevant for Tilgængelighedsrådet, herunder kulturprojekter mm. Rie opfordrer Koordinationsgruppen til at tænke mere bredt, og ikke kun på fysisk tilgængelighed.

Ad. 7.4 Kulturmiljørådet

Monika foreslog at Kulturmiljørådet inddrages når vi skal tale mere om tilgængelighed i Latinerkvarteret.

Bilag:

'Tilgængelighed og BR18' er vedlagt som bilag.



Næste ordinære Tilgængelighedsrådsmøde er tirsdag den 21. juni 2022, kl. 14.30 – 17.30

26. april 2022
Side 4 af 4

NB! Ekstraordinært Tilgængelighedsrådsmøde onsdag den 18.april kl. 15.00-16.00. Rådmand Steen Stavnsbo deltager kl. 15.00 – 15.45.